
  با توجه به پاسخ آمریکا و ایران به پیشنهاد اروپا به 
نظر می رسد که اختلافات کلی درباره برجام از بین رفته 
و احتمال احیای برجام در آینده نزدیک وجود خواهد 
داشت؟ آیا اختلافاتی که هنوز وجود دارد می تواند 

سرنوشت نهایی برجام را تحت الشعاع قرار بدهد؟
براساس اخباری که از مذاکرات و پاسخ های ایران و آمریکا 

به پیشنهاد اروپا منتشر شده به نظر 
می رسد بر سر مسائل کلی توافق 
با تعدیل  صورت گرفته و طرفین 
برخی خواسته های خود به احیای 
برجام نزدیک شده اند. با این وجود 
هنوز درباره موضوعات فنی و نحوه 
اجرای برجام اختلافاتی وجود دارد 
که به نظر می رسد بازدارنده نیست و 
به شکلی نیست که سرنوشت برجام 
را تحت الشعاع قرار بدهد. ممکن است 
این موضوعات وقت گیر و زمان بر باشد 
اما نمی تواند سرنوشت کلی احیای 
برجام را تحت الشعاع قرار بدهد. نکته 
مهمی که در این زمینه وجود دارد این 
است که اراده سیاسی برای رسیدن به 
توافق حاصل شده است. موضوعاتی 
که در شرایط کنونی مورد بحث قرار 
گرفته فنی است. به عنوان مثال اینکه 
تحریم های ایران باید به صورت یکجا 
برداشته شود و یا به صورت مرحله به 
مرحله. موضوع دیگر نحوه نظارت بر 
نحوه اجرای برجام و حل اختلاف با 
آژانس بین المللی انرژی اتمی است که 

محل مناقشه است. همچنین موضوع تضمین هایی که مورد نظر 
ایران است نیز وجود دارد. ایران به دنبال تضمین هایی است که 
آمریکا دوباره نتواند به راحتی از برجام خارج شود. این در حالی 
است که تضمین هایی که مورد نظر ایران است جنبه اجرایی 
ندارد و آمریکا نمی تواند چنین تضمین هایی به ایران بدهد. ایران 
به دنبال این است که تضمین هایی داده شود تا دستاوردهای 
احتمالی احیای برجام مانند برجام در سال2015 یکباره از بین 
نرود. ایران خواستار این است که در صورتی که آمریکا از برجام 
خارج شد بتواند خسارت های کافی را دریافت کند. در شرایط 
کنونی ایران و آژانس بر سر نصب دوربین ها و میزان غنی سازی 
اورانیوم اختلاف نظر دارند. این اختلافات نیز باید حل شود تا بتوان 
به احیای برجام در کوتاه مدت امیدوار بود. این موضوعاتی فنی 
است اما زمان بر خواهد بود. با این وجود به نظر می رسد رویکردی 
که طرفین نسبت به احیای برجام در پیش گرفته اند در نهایت به 

یک جمع بندی نهایی خواهد رسید. 
  با توجه به پاسخ های ایران و آمریکا به پیشنهاد اروپا 

طرفین دقیقا روی چه موضوعاتی به توافق رسیده اند؟
هنوز اخبار دقیقی در این زمینه وجود ندارد و ما تنها براساس 
گمانه زنی هایی که صورت می گیرد در این زمینه اظهار نظر 
می کنیم. با این وجود به نظر می رسد مهم ترین موضوعی که روی 
آن توافق شده برداشته شدن تحریم های ایران است. این تحریم ها 
نیز از زمان ترامپ علیه ایران اعمال شده است. تحریم های صورت 
گرفته نیز در زمینه نفتی، بانکی، حمل و نقل، بیمه و... بوده است. 
موضوع دیگری که مطرح است آزادسازی دارایی های بلوکه شده 
ایران در برخی کشورها و از جمله کره جنوبی است. در این زمینه 
ایران نیز باید در زمینه میزان غنی سازی و سانترویفیوژهایی 
که استفاده می کند شفاف سازی کند و در راستای اعتمادسازی 
طرف مقابل حرکت کند. در چنین شرایطی این امکان به آژانس 
بین المللی انرژی اتمی داده می شود که فعالیت های هسته ای ایران 
را رصد کند. به نظر می رسد طرفین روی موضوعات ذکر شده به 
توافق رسیده باشند. اتفاقی که می تواند روند مذاکرات احتمالی 

آینده را مثبت کند. 

  موضوع تضمین های مورد نظر ایران یکی از مهم ترین 
گره های مذاکرات هسته ای بوده است. دولت بایدن عنوان 
می کند تنها می تواند تا پایان دولت خود این تضمین ها را 
بدهد در حالی که ایران خواستار تضمین های دائمی است. 

در چنین شرایطی این مسأله را چگونه می توان حل کرد؟
این موضوع حقوقی و فنی است و نیاز به بررسی های دقیق 
دارد. باید یک هیات حقوقی از ایران 
شکل بگیرد تا درباره این موضوع 
انجام بدهد و  را  بررسی های لازم 
جوانب مختلف موضوع را مورد ارزیابی 
نیست  مشخص  هنوز  بدهد.  قرار 
تضمین  زمینه هایی  چه  در  ایران 
می خواهد و کیفیت این تضمین ها 
به چه صورت است. با این وجود آنچه 
در این زمینه حائز اهمیت است این 
است که تضمین های مورد نظر از نظر 
حقوق داخلی با آنچه در زمینه حقوق 
بین الملل مطرح است متفاوت است و 
شرایط دیگری دارد. براساس حقوق 
بین الملل کشورهای مختلف می توانند 
از توافقات بین المللی و تعهداتی که 
داده اند خارج شوند. هر چند این کار 
بدون هزنیه نیست و هزینه هایی را در 
پی دارد. البته هزینه های چنین اقدامی 
برای قدرت های بزرگ کمتر از دیگر 
کشورهاست. نمی توان از هیچ کشوری 
تضمین گرفت که به صورت دائمی به 
توافق خود پایبند بماند. راه حلی که 
این مسأله دارد این است که موضوع 
خسارت را به صورت فنی و حقوقی به شکلی مطرح کنید که اگر 
آمریکا دوباره از برجام خارج شد مجبور به دادن خسارت شود. 
این خسارت ها نیز تا زمانی که دولت بایدن مستقر است قابلیت 
اجرایی دارد و پس از آن وضعیت نامشخصی خواهد گرفت. باید به 

شرکت های طرف قرارداد ایران تضمین 
داده شود که اگر آمریکا دوباره از برجام 
خارج شد و از این طریق به قرارداد های 
در دست اجرای شرکت های خارجی 
خسارت وارد شداین شرکت ها بتوانند 
با آرامش و اطمینان در محاکم و 
دادگاه های داخلی آمریکا دعاوی خود 
را مطرح کنند و دولت آمریکا نیز مانعی 
در این روند ایجاد نکند. اگر چنین 
تضمینی به شرکت های خارجی در 
احیای برجام داده شود براین اساس 
شرکت های خارجی می توانند برای 
جبران خسارت خود موضوع را در 
محاکم آمریکا پیگیری کنند. این 
موضوع کمک می کند که شرکت های 

بین المللی با اطمینان بیشتر با ایران وارد فعالیت های اقتصادی 
شوند. برای رسیدن به این هدف ما باید از کارشناسان و حقوقدانان 
ایرانی و حتی آمریکایی استفاده کنیم تا مشخص شود موضوع 
خسارت به چه صورت باید در متن برجام گنجانده شود تا در درون 
آمریکا نیز قابل پیگیری باشد. این یک موضوع تخصصی است و به 
همین دلیل ما باید از یک تیم حقوقی آمریکایی نیز استفاده کنیم. 
  آیا این موضوع که آمریکا نمی تواند به ایران برای 
عدم خروج مجدد از برجام تضمین بدهد زمینه ساز یک 
دور تسلسل نمی شود که هر دولتی در آمریکا خصومت 
بیشتری با ایران داشت از خروج از این توافق به عنوان یک 

ابزار فشار روی ایران استفاده کند؟
ما نمی توانیم برای مسأله ای که در فضای بین المللی درباره آن 
خلأ حقوقی وجود دارد راه حل ارائه کنیم. این یک ضعف و نقصانی 

است که در جامعه جهانی وجود دارد. دولت ها در عرصه بین المللی 
در عرض هم قرار دارند. دولتی در جامعه جهانی وجود ندارد که 
بالای سر بقیه دولت ها قرار داشته باشد که بتواند کشورها را مجبور 
به کاری کند. تضمین اصلی احیای برجام باید در منافع دولت ها 
وجود داشته باشد. تضمین ها باید به شکلی به طرفین داده شود 
که دولت ها در حفظ و تداوم آن منفعت داشته باشند. هنگامی که 
یک کشور در یک توافق بین المللی منافعی نداشته باشد تضمینی 
نیز برای حضور آن کشور وجود ندارد. به همین دلیل باید منافع 
طرفین قرارداد تأمین شود تا نسبت به دادن تضمین اقدام کنند. 
در جامعه جهانی هیچ نیرو و دولتی وجود ندارد که بالای سر 
دولت ها قرار داشته باشد که بتواند دولت ها را تحت فشار قرار بدهد 
تا تعهدات بین المللی خود را انجام بدهند. در دهه های گذشته 
اغلب معاهدات بین المللی که منعقد شده به همین صورت بوده و 
کشورهای مختلف با توجه به چنین شرایطی تعهدات خود را انجام 
داده اند. راه حل این مسأله این است که یک تیم تخصصی شامل 
حقوقدانان و کارشناسان به شکلی موضوع خسارت را در متن 
برجام بگنجانند که بتوان این موضوع را در محاکم قضائی آمریکا 

از نظر قانونی پیگیری کرد. 
  حامیان دولت عنوان می کنند که دولت در مذاکرات 
احیای برجام موفق شده امتیازهای بیشتری نسبت به 

برجام سال2015 بگیرد. آیا در واقع چنین است؟
 هنوز متنی از احیای برجام منتشر نشده که بتوان چنین 
قضاوتی کرد. آنچه ما عنوان می کنیم نیز براساس گفته و 
شنیده هایی است که در رسانه ها مطرح شده است. هنگامی 
که متنی در اختیار ندارید چگونه می توان عنوان کرد که متن 
جدید از متن قدیمی بهتر بوده است. تنها زمانی می توان مدعی 
شد که متن احیای برجام بهتر است که از جزئیات دقیق آن 
مطلع بود. در شرایط کنونی امکان داوری در این زمینه وجود 
ندارد. من معتقدم دستاوردهای ایران و آمریکا با احیای برجام 
بیشتر از وضعیت کنونی است و هر دو کشور از آسیب های بیشتر 
جلوگیری می کنند. اگر آمریکا به برجام دست پیدا نکند یک 
شکست سیاسی برای این کشور رقم می خورد و به همین دلیل 
دولت آمریکا تلاش خواهد کرد از وقوع این شکست جلوگیری 
کند. ایران و آمریکا هرکدام تمایل 
دارند دوباره برجام احیا شود. دو کشور 
نباید انتظار داشته باشند مطالبات 
حداکثری آنها محقق شود. به همین 
دلیل نقش واسطه گری کشورهای 
اروپایی و کشورهایی که به امنیت 
جهانی علاقه مند هستند پررنگ تر 
خواهد شد. در این زمینه کشورهای 
اروپایی تلاش هایی کرده اند تا بتوانند 
دیدگاه های دو کشور ایران و آمریکا را 
درباره برجام به هم نزدیک کنند. این 
در حالی است که از نظر فنی بازگشت 
به برجام مسیر راحتی نخواهد بود و با 
دشواری هایی همراه خواهد بود. ما باید 
تلاش کنیم از توانایی هایی که داریم در 
عرصه بین المللی استفاده کنیم. بقیه موضوعات تاکتیکی است. 
ایران اگر از قدرت کافی برخوردار باشد می تواند تا ابد از منافع خود 
دفاع کند و توافق نامه هایی را امضا کند که در راستای منافع ملی 
کشور باشد. به همین دلیل ایران باید در زمینه قدرت نرم و قدرت 
سخت وضعیت خود را ارتقا دهد تا بتواند به اهداف خود در مجامع 
بین المللی دست پیدا کند. آنچه برای ایران امنیت می آورد قدرت 
است که بخشی از آن نیز قدرت نرم و دیپلماسی است. قدرت نرم 
نیز درگرو رضایتمندی مردم است. هر چه رضایتمندی مردم 
نسبت به حاکمیت افزایش پیدا کند به همان اندازه قدرت نرم 
ایران افزایش پیدا می کند. ایران می تواند به پشتوانه قدرت نرمی 
که از حمایت و رضایتمندی مردم می گیرد در عرصه بین المللی 
چانه زنی بهتری انجام بدهد و درنتیجه بهتر می تواند منافع خود 

را محقق کند. 
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  فعال سازی واحد بازرسی سازمان ها 

گزارش های رئیس جمهور در نشست خبری دیروز خود بسیار 
امیدوار کننده بود. جایی که به نکته ای اشاره کرد مبنی بر اینکه 
اگر در استان های مختلف دیدارهایی دارد اعتقاد و باورش این 
است که مدیریتش کارتابلی نیست و میدانی است و عدالت اقتضا 
می کند که از نزدیک برخی از مسائل و مشکلات مردم را لمس 
کنیم. خب این کار خوبی است اما در ذهن هم متواتر می شود 
که وقتی رئیس جمهور به استان ها می رود مدیران اجرایی به 
خوبی به وظایف خود نمی پردازند، چراکه اگر مدیران اجرایی به 
خوبی به وظایف خود بپردازند، اطلاعات را جمع آوری و به دولت 
منعکس کنند؛ دولت می تواند تصمیماتی را داشته باشد. البته 
این یک برداشت است اما محسناتش همان طور که گفته شده 
تصمیمات پشت درهای بسته نیست و بر اساس رصد مسائل 
است. نکته دیگری که رئیس جمهور بدان اشاره کرد مبارزه با 
ساختار فسادزا بود. یعنی در جاهایی ساختار فسادزاست و تالی 
فاسد ایجاد می کند و رئیس جمهور حتی بحث امر به معروف و 
نهی از منکر را مطرح کرد که بیشتر به مسئولان دولتی تلنگر 
بزند. اما واقعیت امر این است که مدت هاست نظارت های 
درون سازمانی ضعیف است و همین مساله موجب شده تا تالی 
فاسد هایی ایجاد شود و نارضایتی هایی نیز برای مردم ایجاد 
گردد. اگر نظارت های درون سازمانی به طور سازمان یافته 
انجام گیرد هم کار سازمان بازرسی کل کشور کشور را آسان تر 
می کند و هم اینکه نارضایتی مردم قطعا کمتر خواهد شد. به 
نظر می رسد که اگر آقای رئیس جمهور به تمام وزارتخانه ها و 
سازمان ها دستور بدهد که واحد بازرسی ها را مهیا کند یا اینکه 
مجددا احیا کند و فارغ از بحث وجود سازمان حراست یک ورود 
جانانه و جدی داشته باشد خواهد توانست گام بزرگی در مبارزه 
با ساختار فسادزا انجام دهد. در گذشته ها شاهد بودیم که افراد 
متخصص و باتجربه در این حوزه ها حضور داشتند و بازرسی های 
نوبه ای در سازمان و یا وزارتخانه می کردند که می توانست 
نقش بسیار مهمی را ایفا کند. نقطه قوت دیگر دولت پرهیز از 
حواشی بوده است. این دولت حواشی بسیار کمی داشته و تجربه 
دولت های دیگر را در نظر گرفته و سعی کرده که به جای حواشی 
بیشتر به متن بپردازند که آن را می توان از یکی از نقاط بسیار 
خوب دولت ارزیابی می شود. البته موانعی هم به لحاظ مدیریتی 
بوده که امید می  رود این موانع با شناسایی نوع موانع و مشکلاتی 
که در حوزه های مختلف بوده بتواند به رفع این موانع بپردازد. 
بخشی از این موانع ساختاری بوده، بخشی مربوط به نیروی 
انسانی و بخشی نیز به قوانین و مقرراتی که کارآمدی خود را از 
دست داده باز می گشته است. بحث دیگر شکست حلقه مدیران 
بوده و همان طور که می دانیم نزدیک به دو دهه این اتفاق افتاد 
و در گذشته همواره مدیران خاصی حضور داشتند ولی نباید 
فراموش کنیم که اگر بخواهیم حلقه مدیران را بشکنیم ابتدا 
باید ساختاری در تربیت نیروی مدیر برنامه داشته باشیم. اگر 
ما ساختاری و نظام مند در تربیت مدیر ورود نکنیم انتخاب ها 
سلیقه ای خواهد بود و در انتخاب مدیران آزمون و خطا نیز وجود 

خواهد داشت. 

یــادداشـــت

  امیررضا واعظی آشتیانی  
فعال سیاسی اصولگرا

دولت ها در عرصه 
بین المللی در عرض هم 
قرار دارند. دولتی در جامعه 
جهانی وجود ندارد که بالای 
سر بقیه دولت ها قرار داشته 
باشد که بتواند کشورها را 
مجبور به کاری کند. تضمین 
اصلی احیای برجام باید در 
منافع دولت ها وجود داشته 
باشد. تضمین ها باید به 
شکلی به طرفین داده شود 
که دولت ها در حفظ و تداوم 
آن منفعت داشته باشند. 
هنگامی که یک کشور در یک 
توافق بین المللی منافعی 
نداشته باشد تضمینی 
نیز برای حضور آن کشور 
وجود ندارد

ایران و آمریکا هرکدام تمایل 
دارند دوباره برجام احیا 
شود. دو کشور نباید انتظار 
داشته باشند مطالبات 
حداکثری آنها محقق 
شود. به همین دلیل نقش 
واسطه گری کشورهای 
اروپایی و کشورهایی که 
به امنیت جهانی علاقه مند 
هستند پررنگ تر خواهد 
شد

نگـــــاه
 با وجود هشدار قرمز؛ 

ایران به فرانسه می رود
وزارت خارجه فرانسه با قرار دادن ایران در فهرست قرمز، 
شهروندانش را از سفر به ایران برحذر داشته است،  با این 
حال ایران قصد دارد در نمایشگاه گردشگری این کشور 
شرکت کند تا تصویر متفاوتی از خود نشان دهد. روح ا... 
توسعه  مادرتخصصی  ـ مدیرعامل شرکت  حسین زاده 
ایرانگردی و جهانگردی ـ در نشست خبری که به بهانه 
تشریح برنامه ایران برای حضور در دو نمایشگاه گردشگری 
فرانسه و ژاپن، دوشنبه هفتم شهریورماه برگزار شد، تاکید 
کرد: موضوع حضور ایران در نمایشگاه های بین المللی صرفا 
جذب گردشگر فقط از آن کشور نیست،  در همین نمایشگاه 
فرانسه نزدیک به 150 کشور حضور دارند و اتفاقی که بین 
ایران و آن کشورها می افتد، اهمیت بیشتری دارد. ما برای 
این موضوع برنامه ریزی کرده ایم. در کشور ژاپن نیز قرار است 
در حوزه های دیگر از جمله صنایع دستی کار کنیم که قطعا 
حضور در نمایشگاه این کشور با شعار »ایران باشکوه« به دیگر 
برنامه های ما به ویژه در حوزه صنایع دستی کمک می کند. 
او همچنین گفت: هدف اصلی ما از حضور در نمایشگاه های 
بین المللی، شناخت ایران توسط کشورهای دیگر و هم افزایی 
بین ایران و سایر کشوهاست. حسین زاده سپس به رویداد 
گردشگری ایران که اخیرا در کشور پاکستان برگزار شد، اشاره 
کرد و افزود: کشور همسایه ما، پاکستان ایران را نمی شناسند. 
این که قرار است از نمایشگاه فرانسه با مناطق تاریخی ایران 
ارتباط تصویری برقرار شود و بازدیدکنندگان به صورت 
زنده ایران را ببینند، حتما به بیشتر شدن شناخت و کاهش 
ایران هراسی کمک خواهد شد. ایران درحالی قرار است از 2۹ 
تا ۳1 شهریورماه 1۴01 در نمایشگاه تاپ ریزا فرانسه که در 
شهر پاریس برگزار می شود، شرکت کند که وزارت خارجه 
فرانسه چندی پیش ایران را در وضعیت قرمزِ هشدارِ سفر 
قرار داد و به شهروندانش توصیه کرد به ایران سفر نکنند. 
با این حال مجری پاویون ایران در نمایشگاه فرانسه گفته 
است: قصد دارد در فضایی به وسعت ۷0 متر با بهره گیری از 
دوربین های VR و اینفلوئنسرهای فرانسوی و ایرانی، پخش 
زنده جاذبه های تاریخی و تولید محتوایی بکر و به شدت زیبا، 
تصویر متفاوتی را به نمایش بگذارد. »جاتا«،  نمایشگاه دیگری 
است که در شهر توکیو در ژاپن برگزار می شود و ایران قرار 
است در فضایی در حدود 50 متر از ۳1 شهریور تا ۳ مهرماه 
1۴01 در آن حضور داشته باشد. حسین زاده ـ مدیرعامل 
شرکت مادر تخصصی توسعه ایرانگردی و جهانگردی ـ درباره 
نقش این شرکت در برگزاری این نمایشگاه ها توضیح داد: این 
شرکت بازوی اجرایی وزارتخانه میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی است که در حوزه اجرای نمایشگاه های داخلی 
و خارجی مسئولیت دارد و برای برگزاری نمایشگاه»جاتا« و 
»تاپ ریزا« برنامه ریزی خوبی شده است. به گفته او، ایران قرار 
است در این نمایشگاه ها با شعار »ایران باشکوه« شرکت کند.  

»آرمان ملی«-  احسان انصاری: ایران و آمریکا کلیات احیای برجام را پذیرفته اند. با این وجود در زمینه مسائل فنی و حقوقی و نحوه اجرای برجام هنوز اختلاف 
نظرهایی وجود دارد. یکی از دلایل به وجود آمدن این اختلاف نظرها درخواست ایران برای دادن تضمین برای خارج نشدن آمریکا از برجام است؛ درخواستی 
که از نظر حقوقی و قانونی در ساختار تصمیم گیری آمریکا با چالش هایی مواجه است. »آرمان ملی« برای بررسی این موضوع با دکتر یوسف مولایی، استاد 
حقوق بین الملل دانشگاه تهران گفت وگو کرده است. مولایی در این زمینه معتقد است: » راه حلی که این مسأله دارد این است که موضوع خسارت را به 
صورت فنی و حقوقی به شکلی مطرح کنید که اگر آمریکا دوباره از برجام خارج شد مجبور به دادن خسارت شود. این خسارت ها نیز تا زمانی که دولت بایدن 
مستقر است قابلیت اجرایی دارد و پس از آن وضعیت نامشخصی خواهد گرفت. باید به شرکت های طرف قرارداد ایران تضمین داده شود که اگر آمریکا 
دوباره از برجام خارج شد و از این طریق به قراردادهای در دست اجرای شرکت های خارجی خسارت وارد شد این شرکت ها بتوانند با آرامش و اطمینان در 
محاکم و دادگاه های داخلی آمریکا دعاوی خود را مطرح کنند و دولت آمریکا نیز مانعی در این روند ایجاد نکند.« در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

 دکتر یوسف مولایی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

آمریکانمیتواند
تضمینبدهدامـــا

میتواندخسارتبدهد

   عکس:  آرمان ملی / فاطمه فتاحی

     موضوع خسارت را باید به شکلی در برجام گنجاند که قابل پیگیری باشد

     اراده سیاسی برای رسیدن به توافق حاصل شده است

     ایران می خواهد دستاوردهای احیای برجام یکباره از بین نرود

     اختلافات باقی مانده بر سر احیای برجام فنی و حقوقی است

     هزینه خارج شدن قدرت های بزرگ از توافقات بین المللی کمتر از دیگر کشورهاست

     شرکت های بین المللی باید از سرمایه گذاری در ایران اطمینان پیدا کنند

     تضمین اصلی برجام باید در منافع دولت ها وجود داشته باشد

 چهار شرط ایران برای توافق
 که تاکنون محقق نشده است

  دولت الکترونیک یک ضرورت اجتناب 
ناپذیر است. 

  سلاح هسته ای جایی در دکترین دفاعی 
ما ندارد. رهبری انقلاب اعلام کرده اند که سلاح 
هسته ای حرام است و این امر جایگاهی در 
دکترین دفاعی ما ندارد. این صنعت هسته ای  
که در بسیاری از فناوری های لازم است و این 
دانش در کشور ما امروز برخلاف خواست رژیم 
صهیونیستی،  بومی شده است و ترورها و 
خرابکاری ها و اقدامات این رژیم و تهدیدات 

آنان هم راه به جایی نبرده است. 
  اگر رژیم صهیونیستی می توانست مقاومت 
کند چرا شهید سلیمانی را ناجوانمردانه ترور 
کردند که قهرمان مبارزه با تروریسم در 
منطقه بود. چرا از او ترسیدند؟ پس به رژیم 
صهیونیستی می گویم که فاصله بین تصمیم و 
اقدام را ببینند که اگر تصمیم به چنین کارهایی 
بگیرند شاید به آنان مهلت داده نشود که دست 
به اقدامی ببرند و خواهند دید که در این فاصله 
چیزی از رژیم صهیونیستی باقی می ماند یا نه. 
  در وعده ساخت مسکن تجدیدنظر 

نمی کنیم و نخواهیم کرد
  خنثی سازی تحریم ها را دنبال می کنیم 
و قرارگاهی برای آن تشکیل دادیم با معاون 
اول رئیس جمهور. هم چنین رفع تحریم ها 
را با وزارت خارجه و از طریق مذاکرات دنبال 
می کنیم. در خنثی سازی تحریم ها خیلی از 
تحریم هایی که ما را محدود می کرد، محقق 
نشد و محدودیتی را برای خود در این رابطه 
به رسمیت نمی شناسیم. سطح تعامل ما با 
کشورهای منطقه تا 5 برابر افزایش یافته است 
و صادرات نفت ما امروز در وضعیتی است که 
احساس می کنیم باید آنچه در توان داریم را 
بگذاریم و چه صادرات نفتی و غیرنفتی را ادامه 

می دهیم. 
  نسبت به بلوکه کردن پول های ایران که 
اقدامی ظالمانه و غیرقانونی است برخی پول ها 
را آزاد کردیم و برخی با اقدمات غیرقانونی 
آمریکا در محدودیت است. برای برداشتن 
تحریم ها ما میز مذاکره را ترک نکردیم، مذاکره 
برای رفع تحریم هاست و آنهایی که به تعهد 
خود پشت پا زدند باید برگردند و تعهداتشان را 
عمل کنند. ما تاکیدمان در این مذاکرات رفع 

تحریم هاست. 
  از ابتدای دولت در یک سال گذشته 
فیبرنوری که سرعت را تا ده برابر بالا ببرد 
را شاهد بودیم که یک و نیم میلیون محیط 
خانه یا کسب و کار دسترسی پیدا کردند 
امکان  میلیون   5 سال  پایان  تا  و  آن  به 
دسترسی شان ایجاد می شود و تا پایان دولت 
ان شاءا... 20 میلیون خانواده یا محیط کسب 
و کار دسترسی شان فراهم می شود و سرعت را 
حداقل ده برابر می کند و امروز با توجه به اینکه 
کسب و کار و زندگی مردم در این فضا هست، 
حتما ایجاد این دسترسی به زیرساخت ها 

ضروری است. 
  دیدار با بایدن : من در نشست قبلی در 
پاسخ به سوال مشابه گفتم خیر. بازهم خیر را 
تکرار می کنم. هیچ فایده ای مترتب بر ملاقات ما 
و ایشان نیست، نه برای ملت ایران و نه برای ما 
و نه برای منافع ملت بزرگ ایران و برنامه ای هم 
برای این ملاقات وجود ندارد و نخواهد داشت. 

  در نشست های ما در مسکو یا آقای پوتین 
در تهران بر ادامه همکاری و رفع موانع تاکید 

شده است. 
 اگر نگاه کنید به عملکرد رئیس جمهورهای 
می بینید  بگیرید،  را  رقم  و  عدد  و  قبلی 
نشست های من با اصحاب فرهنگ و هنر چقدر 
بوده است. فکر می کنم اگر فقط نشست های 
من نه، وزیر را در یک سال گذشته ببینید 
خواهید دید که قابل قیاس نیست. وزیر فرهنگ 
بعدا عدد آن را اعلام کنند که تا چه اندازه این 

دیدارها و بازدیدها انجام شده است. 
  لیست افزایش حقوق کارگران در سنوات 
گذشته را دارید، حتما این لیست را بگیرید 
و ببینید. این میزان افزایش که امسال اتفاق 
افتاد، مسبوق به سابقه نبوده است، قبل از 
ما هم دولت ها بودند، اما این میزان افزایش 
مسبوق به سابقه نبوده است، آن هم در شرایط 

اقتصادی که ما داریم. 
   ان شاءا... وزیر کاری معرفی می شود که 

دغدغه کار و تامین اجتماعی اش ویژه باشد. 
   در مورد عربستان ما با میزبانی کشور 
عراق پنج دوره مذاکره داشتیم. تعهداتی طرف 
عربستانی دارد که انجام آن، راه را برای اقدامات 
بعدی بازخواهد کرد. حتماً روابط دیپلماتیک 
و بین دو کشور در گرو این تعهداتی است که 

باید انجام شود. 
  تاکید ما بر مذاکره کنندگان این است که در 
هر مقطعی که کار به نقطه اطلاع رسانی رسید با 
هماهنگی با دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی، 
سخنگوی وزارت خارجه و معاون سیاسی وزیر 
خارجه در زمان مناسب اطلاع رسانی می کنند. 
ما با حبس اطلاع رسانی هرگز موافق نیستیم و 
بر اطلاع رسانی به موقع درباره مذاکرات عقیده 

دارم و بر آن تاکید کرده ام. 
اول  توافق،  داریم که در  تاکید  ما    
تضمین های اطمینان آور و دوم راستی آزمایی 
عینی و عملی و سوم رفع تحریم ها به صورت 
معنادار و پایدار و چهارم بسته شدن ادعاهای 
سیاسی درباره پادمان که به نظر ما اساسی هم 

ندارد، انجام شود. 

ادامه از صفحه 2


